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بيمهسلامتايرانيانبهانهغربالفقيروغنيميشود

 سرك به حساب بيمه شدگان
 براي قطع سرانه 21 هزار توماني سلامت

بيم�هس�لامتراي�گانبي�شاز10ميليون
ايرانييكيازافتخ�اراتدولتيازدهمبوده
وهستامابهگفتهنايبرئيسهيئتمديره
سازمانبيمهسلامتقراراستاينبيمهديگر
برايهمهرايگاننباش�دودرط�رحتازهاي
كهپيش�نهادش�دهودرحالبررسياست،
بخشيازس�رانهدرمانازافراديكهتمكن
ماليدارند،گرفتهشود.ايندرحالياستكه
شيوهتعيينتمكنماليبيمهشدگانوميزان
سهميكهقراراستازسرانهماهي21هزار
تومانيدرمانبپردازند،هنوزمعلومنيست.
دي ماه س��ال گذشته بود كه جش��ني با حضور 
رئيس جمهور برپا شد؛  موضوع اين جشن بزرگ 
صدور هش��ت ميليون و يكمين دفترچه بيمه 
س��امت ايرانيان بود. اين دفترچه براي دختر 
خردس��ال معلولي به نام نرگس تحيرپرس��ت 
صادر و توسط رئيس جمهوري به وي تقديم شد. 
رئيس جمهور  در جشن بيمه سامت همگاني، 
پوشش همگاني بيمه سامت در ايران اسامي 
را تحقق يكي از آرزوهاي ديرينه دانست و افزود: 
بيمه س��امت همگاني همه عدالت نيست اما 
قطعاً بخش��ي از عدالت اس��ت. بيم��ه همگاني 
همچني��ن هم��ه رضايتمندي م��ردم را ايجاد 

نمي كند اما بخش��ي مهم از خواست عمومي و 
از عوامل اساسي ايجاد رضايتمندي در جامعه 
است. حالا اما قرار اس��ت در اين آرزوي ديرينه 
دولت كه آرزوي ديرينه بسياري از مردم هم بود، 
تغييراتي اعمال شود؛  تغييراتي كه مي تواند بيمه 
سامت را از جايگاه خود خارج كند، هر چند در 
حال حاضر نيز اين بيمه آنقدر كه رسانه اي شد 

به كار مردم نمي آيد. 
 دس�تدرجيبملتبرايتأمينمنابع

سلامت
آنطور كه دكتر انوش��يروان محس��ني بندپي، 
مديرعامل بيمه س��امت گفته بود، 16 درصد 
افراد جامعه و به عبارت��ي 10 تا 13 ميليون نفر 
در كش��ور تحت پوش��ش هيچ بيمه اي نبودند. 
اغلب اين جمعيت هم از اقشار محروم جامعه به 
شمار مي رفتند. دولت يازدهم اما در كنار اجراي 
طرح تحول س��امت بحث بيمه اين افراد را در 
سياست هاي خود گنجاند. به گفته محمدباقر 
هوش��نگي، نايب رئيس هيئت مديره سازمان 
بيمه س��امت، بيمه همگاني راي��گان ايرانيان 
از سال گذش��ته در دستور كار س��ازمان بيمه 
سامت قرار گرفت و تاكنون بيش از 10 ميليون 
و ۵00 هزار نفر بيمه شده اند اما ظاهراً كفگير اين 

سازمان نيز مانند كفگير طرح تحول سامت به 
ته ديگ خورده و مي خواهند با دريافت بخشي 
از س��رانه از افراد داراي تمكن مالي، اين كمبود 
منابع را تأمين كنند. اين كار قرار اس��ت تحت 
عنوان سازماندهي بيمه سامت ايرانيان انجام 
ش��ود. هوش��نگي در اين باره مي گويد: طرحي 
پيش��نهاد كرده ايم تا افرادي ك��ه تمكن مالي 
دارند بخشي از س��رانه درمان خود را پرداخت 
كنند. قصد داريم بيمه اين افراد را سازماندهي 
كنيم كه در اين خصوص نيز اقدامات كارشناسي 
لازم انج��ام ش��ده و در حال رايزني ب��ا دولت و 
متخصصان امر هستيم. پيشنهادات مختلفي در 
مورد سازماندهي بيمه سامت همگاني ايرانيان 
ارائه شده كه هم اكنون در حال رصد آنها هستيم 
و به زودي به نتيجه قطعي مي رسيم. وي با اشاره 
به كمبود منابع س��ازمان بيمه سامت از قول 
مساعد رئيس جمهور و دولت براي رفع مشكات 

سازمان در جهت كمبود منابع خبر مي دهد. 
 به باور هوشنگي يكي از راه هايي كه مي توان تا 
حدودي مشكل كمبود منابع سازمان را جبران 
كرد، طرح پرداخت بخشي از س��رانه درمان از 
س��وي افرادي اس��ت كه تمكن مالي دارند، كه 
البته اين طرح هنوز به تصويب نهايي نرسيده و 

در حال رايزني است. 
نايب رئيس هيئت مديره سازمان بيمه سامت 
با اش��اره به اينكه بي��ش از ۷۵ درص��د افرادي 
كه تحت پوش��ش بيمه ايرانيان قرار گرفته اند، 
حاشيه نشين بودند، مي گويد: بر اساس گزارش ها 
اكثر اين افراد در مناطق محروم و حاشيه نشين 
زندگي مي كردند و درآمد ماهانه آنها كمتر از يك 
ميليون تومان بود؛ به همين دليل براي زندگي 
نياز به كمك داشتند و بر همين اساس نيز تحت 

پوشش بيمه رايگان قرار گرفتند. 
وي با اش��اره ب��ه اينك��ه در حال حاض��ر مبلغ 
س��رانه درمان ۲1 هزار تومان است، مي افزايد: 
قصد داري��م پس از انجام كارهاي كارشناس��ي 
و بررس��ي هاي لازم از افرادي كه از لحاظ مالي 
مش��كلي ندارند و درآمد ماهانه آنها كم نيست، 
بخشي از سرانه درمان بيمه همگاني را پرداخت 

كنند. 
به گفته هوشنگي، مابقي افرادي كه مشكل مالي 
دارند همچنان مي توانند تحت پوشش رايگان 
بيمه سامت قرار بگيرند و از خدمات و تسهيات 

درماني بهره مند شوند. 
 توجيهيبرايسركبهحسابمردم

احمد آريايي نژاد، عضو كميس��يون بهداشت و 
درمان مجلس شوراي اس��امي در واكنش به 
اين طرح س��ازمان بيمه س��امت به »جوان«  
مي گويد: در حالي ك��ه دول��ت در برابر حذف 
يارانه اقش��ار پردرآمد مي گويد ما نمي توانيم به 
حساب هاي مردم سرك بكش��يم، حالا چگونه 
قرار اس��ت افراد داراي تمكن مالي را شناسايي 
كند و بخشي از سرانه درمان بيمه همگاني را از 

خودشان بگيرد؟
به باور وي بيمه ايراني��ان هم مانند نفت متعلق 
به تمام مردم است و اگر بنا بود فقط براي افراد 
بي بضاعت باش��د كميته امداد و بهزيستي هم 
همي��ن كار را مي كردند. اين عضو كميس��يون 
بهداش��ت و درمان مجلس با تأكي��د بر هزينه 
بيش��تر براي پيش��گيري و كاهش هزينه هاي 
درمان مي افزايد: آيا طي دو سالي كه طرح تحول 
سامت اجرايي ش��ده از تعداد بيماران كاسته 
شده است؟ آريايي نژاد با تأكيد بر اينكه همچنان 
با افزايش بيمار و بيم��اري در جامعه مواجهيم، 
مي افزايد: من معتقدم بايد بيمه همگاني رايگان 
بماند اما با اولويت توجه به پيش��گيري. به باور 
وي با عنايت به محدودي��ت منابع موجود بايد 
هزينه كرد در بخش سامت را اولويت بندي كرد 
و منابع مورد نياز ب��راي ادامه چنين روندي را از 
طريق جريمه ها براي صنايع آلاينده و مشاغلي 
كه موجب ضرر به سامت مردم مي شود، جبران 

كرد. 

»صده�ادرياچهمانن�دارومي�هرادرزيرزمين
خشككردهايم«،»يكمش�تمديربيكفايت
اص�لًابرنامهاحي�ايدرياچ�هارومي�هراقبول
ندارند«،»خش�كش�دندرياچهاروميهتبريز
راتبديلب�هش�هريمتروك�هخواه�دكرد«،
»دس�تكم۴ميلي�وننفرمجبورب�همهاجرت
خواهندب�ود«،»دولتهي�چمحدوديتيبراي
طرحه�اينجاتبخ�شدرياچ�هارومي�هقائل
نش�دهاس�ت«،»دولتاحمدينژاداف�راديرا
كهبهطورس�مبليكيكلي�وانآببهدرياچه
اروميهريختندبازداش�تكردهوبرچسبضد
انقلابيبودنزد«،»چرافشارخونمردمتبريز
0/1درص�دافزايشپيداكردهاس�ت؟«،»ظاهراً
كسانيدرمنطقهتصميمسازهستندواحتمالاًبه
دولتاحمدينژادمتصلهستندونميخواهند
درياچهارومي�هاحياش�ود«و»ازاي�نپسهر
مديريكهدرراهاحيايدرياچهاروميهبايستد
وكارش�كنيكندبهمردممعرفيخواهمكرد.«
اظه�اراتف�وق،مح�ورس�خنرانيتن�ددبير
س�تادمل�ياحي�ايدرياچ�هارومي�هدرجمع
فرهنگي�انآم�وزشوپ�رورشآذربايج�ان
شرقياس�تكهمملوازتناقضوتحريفاست.
 اظهارات بالا با ادبيات منحصر به فرد عيسي كانتري، 
رئيس س��تاد احياي درياچه اروميه بيان شده و در 
آن هر منتقد و دلس��وزي را به خائن تش��بيه كرده 
چنان كه اته��ام خيانت در اين دول��ت معنايي تازه 
يافته  ! اين در حالي اس��ت كه بسياري از بحران هاي 
زيس��ت محيطي، از جمله بحران آب در دوره وزارت 
اين شخص بر وزارتخانه كشاورزي رقم خورده ! مانند 
توليد صيفي جات و برخي از محصولات كشاورزي كه 
در واقع حكم تمثيل آفتابه خرج لحيم را داشته و حالا 
وزير ديروز با فرار رو به جلو درصدد تهييج هموطنان 
آذري بر آمده تا در اين رهگذر، لقمه خود را چرب تر از 
پيش كند و در اين آشفته بازار تنور مصلحت خود را 
داغ تر كند تا بتواند از وضع موجود، عايدي حداكثري 

نصيب خود سازد. 
حجت موجه اين مدعا در تناقضاتي است كه در گفتار 
اين مدير تندخو مي توان سراغ گرفت كه در ادامه به 
برخي از اين موارد اشاره مي شود تا خوانندگان خود 

حديث مفصل از اين مجمل ) يا مهمل !( را بخوانند! 
  خشتاوليكهدراحيايدرياچهكجنهاده

شده
عيس��ي كانتري در  اولين كنفرانس خبري كه در 
روز 1۷ارديبهشت 93 برگزار شد نكته قابل تأملي را 
عنوان كرد كه به نظر مي رسد كليد حل معما و اين 
اغواگري هاست. وي در اين كنفرانس اعام كرد كه 
ما در ستاد احياي درياچه اروميه با بيش از 4۵0نفر 
از اعضاي هيئ��ت علمي دانش��گاه ها، صاحبنظران 
و متخصصين دس��تگاه هاي مختلف ارتباط برقرار 
كرديم. افرادي در خارج از كش��ور به ما پيوستند و 
اطاعات ارزش��مندي به ما منتقل كردند و در حال 
حاضر راهكارهاي خوب��ي براي احيا داري��م. وي با 
اعام اين خبر كه امس��ال۲0 ميليارد تومان بودجه 
جهت مطالعات در خصوص درياچه اروميه اختصاص 
داده اند، افزود: آقاي رئيس جمهور به ما گفت ش��ما 

راهكار را پيدا كنيد، تأمين بودجه و اعتبار با من. 
اين س��خن بدين معناس��ت كه هيچ س��قفي براي 
تخصيص اعتبار، جهت احياي درياچه وجود ندارد 
و دولت ه��ر مبلغي را ك��ه اراده ذات اقدس حضرت 
رئيس اراده كند، خواهد سلفيد! لذا از پس اين سخن 
رئيس جمه��ور، بازي هاي جناب رئي��س در غياب 

خبرنگاران منتق��د و هر منتقدي آغاز ش��د تا في و 
قيمت را تا حد امكان بالا ببرد. 

  دومينتناقضاساسيجنابرئيس!
كانتري در دومين نشس��ت مطبوعات��ي خود كه 
روز1۵تير93 برگزار ش��د با اعام اينكه مبلغي بالغ 
بر 1۵ ه��زار ميليارد توم��ان با احتس��اب نرخ تورم 
امس��ال براي احياي درياچه ارومي��ه اعتبار در نظر 
گرفته شده اس��ت، اظهار داش��ت: اين مبلغ اعتبار 
برابر با ۵ ميليارد دلار است كه براي يك بازه زماني 
10 ساله در نظر گرفته شده است.  وي دوباره اعام 
كرد كه رئيس جمهور اعام ك��رده، براي تخصيص 
اعتبار مزبور هيچ گونه مشكلي وجود ندارد، لذا مبلغ 
هزار و ۵00 ميليارد تومان براي امسال در نظر گرفته 
ش��ده و در س��ال هاي آتي اين رقم به فراخور سطح 
فعاليت ها تغيير مي ياب��د و در س��ال هاي آتي رقم 
كمتري به فعاليت ها اختصاص خواهد يافت.  با اين 
اوصاف كانتري پس از زماني حدود 14ماه و در روز 
13شهريور94 در جمع فرهنگيان آذربايجان شرقي با 
هشدار نسبت به عواقب ويرانگر خشك شدن درياچه 
اروميه گفت: درياچه اروميه جايي است كه نمكش 
روي زمين اس��ت و حيات مردم را تهديد مي كند و 
رئيس جمهور روحاني هم آگاهانه اعام كرده است 

كه هر چقدر لازم باشد هزينه خواهد شد تا درياچه 
اروميه احيا ش��ود. اگر درياچه اروميه را احيا نكنيم، 
بايستي بعداً دهها برابر هزينه احيا، خسارت خشك 

شدن آن را بپردازيم. 
وي در ادامه في را بالا برده و بي چك و چانه تصريح 
مي كند: اگر براي احياي درياچه ۷ ميليارد دلار هزينه 
نكنيم، بايد براي جبران تبعات آن صدها ميليارد دلار 
هزينه كنيم.  بنابراين در فاصله يك سال ۲ ميليارد 
دلار اضافه مي شود. در صورتي كه طبق سخنان وي 
قرار بود تخصيص بودجه در س��ال هاي آتي كمتر از 
1۵هزار ميليارد تومان باش��د و زمان 10ساله بدون 

دليل به ۲۵ سال مي رسد.
  بدونهيچتوجيهودليلي!

اما وضع به همين جا ختم نشد و كانتري در كرسي 
آزادانديش��ي احي��اي درياچه اروميه ك��ه با حضور 
دانشگاهيان، مسئولان محلي و استاني و نمايندگان 
تش��كل هاي مردمي ك��ه اوايل ارديبهش��ت 93 در 
دانش��گاه بناب برگزار ش��د، مي گويد: براي احياي 
درياچه اروميه دست كم ۲۵ سال زمان و 1۵ ميليارد 

دلار هزينه و 3 ميليون تن لوله فولادي لازم است !
گاف ديگر رئيس احياي درياچه اروميه اين اس��ت 
كه در جمع فرهنگيان آذربايجان شرقي مي گويد: با 
خشك شدن درياچه اروميه دست كم 4 ميليون نفر 
مجبور به مهاجرت خواهند بود. كجا؟ اين مردم كجا 

و با چه امكاناتي بروند؟
اين در حالي است كه در اواسط ارديبهشت ماه سال 
گذشته كانتري به بنياد ملي اميد ايرانيان گفته بود: 
ايران با بهره برداري از 9۷ درصد آب هاي سطحي خود 
عماً تمام رودخانه هاي خود را خشك كرده است و 
ديگر آبي در طبيعت باقي نمانده اس��ت و در آينده 
نه چندان دور حدود ۷0 درصد جمعيت ايران بايد از 
كشور مهاجرت كنند اما با وضع ديپلماسي خارجي 
ايران، كدام كشورها حاضرند 40 تا ۵0  ميليون ايراني 

را اسكان دهند؟!
 بنابراين ب��ا درنگي كوت��اه در اين اع��داد و چيدن 
پازل گونه هايي از اين اطاعات مي توان به نيت اصلي 
بازيگران اين صحنه پي برد و اين سؤال را مطرح كرد 
كه در مقابل هزينه كرد اين رقم نجومي چه تضميني 

براي موفقيت وجود دارد ؟ 

اروميه ، درياچه اي »بي آب « اما » پر نان « !

  بابك قزوينيان، معاون بيمه و خدمات س��امت شركت بيمه تكميلي 
آتيه س��ازان حافظ با اش��اره به اتمام قرارداد اين ش��ركت با بيمه شدگان 
تأمين اجتماعي تا پايان آبان ماه سال جاري گفت: در صورت تمايل كانون 

بازنشستگان خدمات جديدي به بازنشستگان ارائه خواهد شد. 
  رئيس دفتر رئيس جمهوري با اش��اره به 
اينكه حمايت مستمر از طرح تحول سامت، 
عزم جدي رئيس جمهور است، گفت: منابع 
يارانه ها اگر در حوزه هايي مانند س��امت و 
درمان هزينه مي ش��د، مي توانس��ت موجب 
توان افزايي س��رمايه هاي انساني و اجتماعي 
شود. محمد نهاونديان تأكيد كرد: اين طرح 

بايد پيروز ش��ود و لازمه آن مش��اركت و احس��اس مس��ئوليت تك تك 
دست اندركاران حوزه درمان و سامت است. 

  با اجراي حكم تخريب در محدوده رودخانه كن، حدود 6 هزار متر مربع 
از اراضي كه توسط اشخاص به صورت غير قانوني تغيير كاربري داده شده 
بود، آزادسازي ش��د. اين عمليات با توجه به مش��اهده ساخت و سازهاي 
غير مجاز در محدوده رودخانه كن، ابتداي جاده س��ولقان صورت گرفت و 
طي آن، يك رستوران حدوداً 3 هزار متري و تصرفات يك هزار متري واقع 
در بستر رودخانه، يك كمپ اعتياد غير مجاز با حدود يك هزار متر مساحت 
و ح��دود ۵00 متر فنس كش��ي و تصرفات غير مجاز بع��د از صدور احكام 
قضايي كميسيون ماده 100 تبصره ذيل بند ۲ قانون نظارت بر گسترش 

شهر تهران تخريب شد. 
  مهرزاد حميدي، معاون تربيت بدني و سامت وزارت آموزش و پرورش 
با اعام اينكه در جشنواره نوجوان سالم تعداد آثار 63 درصد نسبت به سال 
91 و 9۲ و تعداد ش��ركت كنندگان 1۸ درصد افزايش داشته است، گفت: 
رفتارهاي پرخطر مانند استعمال دخانيات، گرايش به خشونت، مصرف مواد 
مخدر و روانگردان ها از مهم ترين زمينه ها و مصاديق نگران كننده در حوزه 

آسيب هاي اجتماعي نوجوانان است. 
  دندانپزشكان با اشاره به تنوع خمير دندان هاي موجود در بازار معتقدند 
مارك و برند خاصي از خمير دندان توصيه نمي شود. انتخاب خمير دندان 
به س��ليقه افراد و نياز آنها و هزينه اي كه براي خميردندان در سبد كالاي 
خان��واده درنظر مي گيرند، بس��تگي دارد. خمير دندان ها بر اس��اس مواد 
تشكيل دهنده و مورد مصرف به سه گروه اصلي خمير دندان هاي فلورايددار، 
سفيدكننده و ضدحساسيت تقسيم مي شوند. خمير دندان هاي فلورايددار 

مي توانند موجب كاهش ميزان و سرعت پوسيده  شدن دندان ها شوند. 
  مدير مطالعات و برنامه ريزي خدمات ش��هري و محيط زيس��ت مركز 
مطالعات و برنامه ريزي شهر تهران از تدوين لايحه نحوه پيشگيري و مقابله 
با ريزگردها در شهر تهران، توسط اين مركز خبر داد. هادي افراسيابي گفت: 
مطابق مصوبه شوراي شهر تهران با عنوان »مطالعه و بررسي در مورد نحوه 
پيشگيري و مقابله با ريزگردها در شهر تهران«، مركز مطالعات موظف شد 
ضمن مطالعه و بررسي اين موضوع، با همكاري ساير مراجع ذي ربط نسبت 

به گردآوري تمامي مطالعات پژوهشي در اين خصوص اقدام كند. 
  مديركل دفتر امور آس��يب هاي اجتماع��ي وزارت تع��اون، كار و رفاه 
اجتماعي، از در دستور كار قرار گرفتن حمايت بيمه اي از مبتايان به ايدز 
خبر داد. دكتر روزبه كردوني در مورد برگزاري اولين جلس��ه كميته فني 
حمايت اجتماعي از ايدز كه پس از دو سال وقفه مجدداً شروع به فعاليت 
كرده اس��ت، گفت: ربيعي، وزير رفاه هنگام ايراد برنامه هايش در مجلس 
شوراي اسامي يكي از مشكات نظام رفاهي كشور را عدم هماهنگي بين 
سازمان هاي حمايت كننده در زمينه آسيب هاي اجتماعي دانست و اعام 

كرد كه براي رفع اين مشكل برنامه هاي ويژه اي دارد. 

محمدرضا هاديلو

پايتحصيلرايگانكودكانخارجي
بهشورايشهرهمبازشد

تحصيل اتباع بيگانه از رحمت تا زحمت 
باوجودتأكيداتمقاممعظمرهبريمبنيبرآسانسازيتحصيل
كودكاناتباعبيگانهبهويژهافغان،فرآيندثبتنامتاتحصيلاين
كودكاندرمدارسكش�ورباچالشهاييمواجهاست.فارغاز
نداشتناوراقهويت،اعمالمحدوديتهايزمانيوماليبراي
ثبتنامكودكاناتباعبيگانهازس�ويآموزشوپرورشباعث
شدهتنها3۴0هزارنفراز1/5ميليونپناهندهغيررسميافغان
درمدارسكش�ورمش�غولبهتحصيلباش�ندوجمعيتقابل
توجهينيزبهواسطهعدماجرايصحيحسياستهاياجرايياز
تحصيلمحرومبمانند.اينمسئلهيكيازپربحثترينمسائل
مطرحشدهدرجلس�هروزگذشتهش�ورايش�هرتهرانبود.
معصومه آباد، عضو كميسيون اجتماعي ش��وراي شهر تهران نطق 
ديروز خود در صحن ش��وراي ش��هر را به مس��ئله دسترسي آسان 
و كم هزينه ك��ودكان اتباع بيگان��ه به تحصيل در مدارس كش��ور 

اختصاص داد.
  وي با تأكيد بر گزارش وزارت امور خارجه، كه قريب به 1/۵ ميليون 
پناهنده غير رسمي افغانستاني در كشور وجود دارد، خاطر نشان كرد: 
تنها 340 هزار نفر از 1/۵ ميليون پناهنده غير رسمي افغان مشغول به 
تحصيلند و با وجود تعهد ما در كنوانسيون بين المللي حقوق كودك، 
جمعيت قابل توجهي نيز به واسطه عدم اجراي صحيح سياست هاي 

اجرايي از تحصيل محروم مانده اند. 
  بارمضاعفتحصيلكودكاناتباعبيگانه

آباد گفت: از مديريت شهري و اعضاي ش��وراي شهر مي خواهم در 
راستاي فرمايشات مقام معظم رهبري، در مسير آسان سازي تحصيل 
كودكان اتباع بيگانه به ويژه افغان، بودجه اي حدود ۵0 تا 100هزار 
تومان از محل درآمد مربوط به عوارض اتباع خارجي به هر كودك 

تخصيص دهند. 
وي تأكيد كرد: اگر از كودكان اتب��اع بيگانه در زمينه ادامه تحصيل 
حمايت نكنيم و اين كودكان از تحصيل باز بمانند، بي شك تبعات 
اين بازماندگي از نظام تعليم و تربيت مي تواند نتايج منفي گسترده اي 
براي كشور و پايتخت در پي داش��ته باشد. آسيب هايي كه در رأس 
آن بر ميزان جرم و بزه جامعه مي افزايد و منجر به كاهش س��امت 

جامعه مي شود. 
رسانه ها اين اظهارات عضو كميسيون اجتماعي شوراي شهر پايتخت 
را »تأكيد آباد ب��ر احقاق حق تحصيل كودكان مهاجر در كش��ور« 

عنوان كردند.
 با اين وجود شواهد نش��ان مي دهد يكي از موانع در مسير نزديك 
شدن به ايده آل ها در پوشش آموزشي و تربيتي حداكثري كودكان 
اتباع بيگانه كه اكثريت آنها را افغان ها تشكيل مي دهند، اين است 
كه هنوز برخي برخورداري كودكان خارجي از امكان و امتياز تعليم و 
تربيت را يك حق نمي دانند و دليل مقاومت خود را وجود كاستي ها 
در رابطه با فراگيري تحصيل در ميان كودكان ايراني و چالش هاي 

موجود در تأمين امكانات آن بيان مي كنند. 
 عاوه بر اين ب��ه ويژه در س��ال هاي اخي��ر تع��داد قابل توجهي از 
دانش آموزان كش��ور در مقابل برخ��ورداري از امكان��ات تحصيل 
حتي در مدارس دولتي، تحت عناوي��ن مختلف مجبور به پرداخت 
پول مي ش��وند و با خريد خدمات آموزش��ي، بخش��ي از بار كمبود 
مزمن بودج��ه و اعتبارات آموزش و پرورش را به دوش مي كش��ند. 
در اين ش��رايط تحصيل رايگان دانش آموزان اتباع بيگانه كه اغلب 
از تمكن مالي پاييني برخوردارند را چ��راغ حرامي مي دانند كه به 

خانه رواست. 
  همهاتباعخارجيبهمدرسهدسترسيدارند

از س��وي ديگر اس��فنديار چهاربن��د، مديركل آم��وزش و پرورش 
شهر تهران ديروز در حاشيه چهارمين جش��نواره نوجوان سالم به 
خبرنگاران گفت: ثبت نام اتباع غيرمجاز براس��اس هماهنگي هاي 
صورت گرفته انجام مي ش��ود و امس��ال اتباع خارج��ي كه امكان 

دسترسي به مدرسه نداشته باشند، نخواهيم داشت. 
وي درخصوص ثبت ن��ام از دانش آموزان اتب��اع غيرمجاز نيز اعام 
كرد: ما همانند سال هاي قبل براي ثبت نام اتباع برنامه ريزي كرديم 
و ثبت نام اتباع غيرمجاز براساس هماهنگي با اداره كل اتباع وزارت 
كشور در حال انجام است و آن گروه از دانش آموزان اتباعي كه فاقد 
هرگونه اسناد هويتي هس��تند به اداره اتباع وزارت كشور مراجعه 
مي كنند و پس از دريافت معرفينامه در مدارس ثبت نام مي شوند. 

خانواده معتاد، شهروند درجه 2!
بي شك اعتياد را بايد يكي از معضات اساسي ايران در نظر داشت كه 
به روش هاي مختلف ش��هروندان اين مرز و بوم را ب��ه چالش و تباهي 
مي كشد. بر اس��اس گزارش ها 9۷ درصد جامعه ايراني پاك هستند و 
فقط 3 درصد گرفتار اعتيادند؛ 3 درصدي كه آنقدر مش��كات در پي 
دارند كه نتوان از آنها چشم پوشي كرد زيرا اعتياد از نظر بار بيماري ها 
جزو پنج بيماري اول كشور و در رديف پنج عامل اول مرگ و مير قرار 

دارد. 
يكي از نگراني ها در بحث اعتياد، گرايش نوجوان��ان و جوانان به مواد 
مخدر و ب��ه خصوص مواد صنعتي اس��ت. حال باتوجه ب��ه اينكه اكثر 
دانش آموزان و دانشجويان در سن نوجواني و جواني قرار دارند، به همين 
دليل وزارت آموزش و پرورش با چالش بزرگي به نام اعتياد محصلين 
دست به گريبان اس��ت. با اين اوصاف ستاد مبارزه با مواد مخدر با بيان 
اينكه در سند ملي پيش��گيري از اعتياد، آموزش و پرورش از شركاي 
كليدي ماست، در مورد اين سند اعام كرده »سند بر چند فضاي اصلي 
تكيه دارد؛ فضاي نخست منزل است. دوم، فضاهاي آموزشي هستند 
كه بخش اصلي آن در اختيار آموزش و پرورش اس��ت و فضاي بعدي، 
دانشگاه ها هستند كه متولي آن وزارت علوم و وزارت بهداشت هستند 
و فضاي كاري، اداري و صنعتي نيز از جمله فضاهايي هستند كه با آنها 

سر و كار داريم.«
اما نكته قابل تأمل در مورد فضاهاي فوق كه به نوعي امكان دارد بيش 
از نقاط ديگر مستعد نفوذ مواد مخدر باشند، اين است كه اخيراً فضاي 
مجازي هم به آنها اضافه ش��ده اس��ت؛ تأمل به اين خاطر كه وقتي به 
فضاهاي چهارگانه مي نگريم، دانش آموزان و والدين آنها به نوعي با هر 
كدام از اين فضاها در ارتباطند و مي شود در راستاي ايجاد يك پوشش 
مناس��ب در اين فضاها، هدف گذاري كرد اما فضاهاي مجازي، دنيايي 
كاماً ناشناخته هس��تند كه هر كس خود را در گوشه اي از آن پنهان 

كرده است. 
بر پايه گزارش ها، ستاد مبارزه با مواد مخدر بر اساس سند پيشگيري از 
اعتياد كه تا پايان سال جاري ادامه خواهد داشت، مكلف بوده 40 درصد 
جامعه هدف را تحت پوشش برنامه هاي پيشگيري ببرد كه متأسفانه در 

حال حاضر با اين هدف فاصله بسياري دارد. 
در ش��رايطي كه يكي از اصلي ترين گلوگاه هاي توانمندس��ازي افراد 
و مصون س��ازي آنها از اعتياد فضاهاي آموزشي اس��ت، ستاد مبارزه با 
مواد مخدر ۵0 درصد از اعتبارات پيشگيري  خود را در اختيار آموزش 
و پرورش قرار داده است و علت اين كار هم جمعيت كان 13 ميليوني 
جامعه هدف اس��ت.  حال وقتي جامعه هدفي را كه در معرض گرايش 
به مواد مخدر قرار دارند، مدنظر قرار مي دهيم، كاماً مشخص است كه 
اگر آموزش و پرورش نيز بتواند با كمك ديگر سازمان ها و نهادها برنامه 
مشخص و مدوني را براي دانش آموزانش تدوين و اجرايي كند، جلوي 
بسياري از آسيب ها گرفته مي شود، چراكه اكثر دانشجويان نيز تجربه 

مصرف مواد مخدر را از دوران دانش آموزي  عنوان كرده اند. 
هر چند آم��وزش و پرورش توانس��ته  اس��ت از بخ��ش غيردولتي در 
زمينه هاي مختلف كمك بگيرد و در همين راس��تا همكاري خيرين 
مدرسه ساز، انجمن اوليا و مربيان، اتحاديه هاي دانش آموزي و همكاري 
با سازمان هاي غيردولتي درباره آسيب هاي اجتماعي از جمله تجارب 
موفق آموزش و پرورش در اين خصوص اس��ت، ولي خروجي ها نشان 

مي دهند كه براي رسيدن به هدف نهايي هنوز راه بسيار است. 
به عقيده كارشناس��ان، اعتياد بدترين نوع بيماري است كه همه ابعاد 
اجتماعي، فرهنگي و اقتصادي يك خانواده را تحت تأثير قرار مي دهد. 
اگر در خانواده اي اعتياد وارد شود مابقي اعضا را نيز در معرض خطر قرار 
مي دهد. حتي اگر ساير اعضاي خانواده گرفتار اعتياد نشوند باز هم به 
علت مشكاتي كه اعتياد دارد، سنگيني نگاه اجتماعي، استرس هاي 
تحميلي و سختي تأمين معيشت باعث مي ش��ود كه آنان شهروندان 

درجه ۲ به شمار بيايند. 

علي خدايي بيجاري
   گزارش  2

زهرا چيذري 
   گزارش  يك

نفيسه  ابراهيم زاده  انتظام

وارث هسته اي به »تكليف« رسيد
جشنتكليفآرميتارضايينژادوهمكلاسيهايشبااهدايهديهويژه
رهبرمعظمانقلاب،صبحديروزدرجوارحرممطهررضويبرگزارشد.
در اين مراسم كه با حضور تعدادي از فعالان فرهنگي و اعضاي شوراي 
شهر مشهد و نيز دوستان هم سن و س��ال آرميتا در جوار حرم مطهر 
رضوي برگزار شد، هديه ويژه رهبر معظم انقاب كه يك جلد كام الله 

مجيد بود، به آرميتا اهدا شد. 
رهبر معظم انقاب در حاشيه يكي از صفحات نخست قرآن كريم، براي 

آرميتا نوشته اند:
بسمه تعالي

»جش��ن تكليف بر آرميتاي عزيز مبارك باد. اميد است در پرتو قرآن 
خوشبخت و در راه آرمان هاي قرآني ثابت قدم باشد. ان شاءالله.«

آرميتا كه در كنار مضجع شريف رضوي به سن تكليف رسيد، در پاسخ 
به سؤال خبرنگار صدا و س��يما درباره اينكه از اين به بعد چه تكاليفي 
بر عهده اوس��ت، گفت: بايد روزه بگيريم، نماز بخوانيم و فرايض ديني 

را انجام دهيم. 
فرزند شهيد هسته اي ادامه داد كه بايد مرجع تقليد خود را هم انتخاب 
كنيم و وقتي خبرنگار از او درباره مرجع تقليدش س��ؤال كرد، آرميتا 

گفت: مرجع تقليد من حضرت آقاست. 
او در پايان مراسم از هديه رهبر انقاب تشكر كرد و گفت اميدوارم قرآن 

براي من و دوستانم كه اينجا هستند، راهنماي هميشگي باشد. 
شهيد داريوش رضايي نژاد، دانشجوي دكتراي مهندسي برق دانشگاه 
صنعتي خواجه نصيرالدين طوسي از دانشمندان جوان انرژي هسته اي 
ايران بود كه اول مردادماه سال 1390 به دست عوامل جنايتكار رژيم 
صهيونيستي ترور شد و در برابر چشمان همسر و دختر خردسالش به 

شهادت رسيد. 


